



စစ်အာဏာသိမ်းပြီးနောက်ပိုင်း ပြန်မာနိုင်ငံ လူ့အခွင့်အရေးအခြေအနေ အပတ်စဉ်ထုတ်ပြန်ချက်

၂၀၂၁ ခုနှစ် စက်တင်ဘာလ ၁၃ ရက်နေ့မှ ၁၉ ရက်နေ့အထိ



၁၁၀၉+

သတ်ဖြတ်ခံရ



၈၂၆၅+

ဖမ်းဆီးခံခဲ့ရ



၆၆၁၃+

ချုပ်နှောင်ခံထားရဆဲ



၁၉၈၄+

ဖမ်းဝရမ်းထုတ်ခံရ

အကျဉ်းချုပ်



ကုလသမဂ္ဂအထွေထွေညီလာခံ (UNGA) တွင် ဆွေးနွေးရမည့်အကြောင်းအရာများထဲမှ မြန်မာနိုင်ငံ၏ အမြဲတမ်းကိုယ်စားလှယ် ကိုယ်စားပြုခွင့်ကို ရွေးချယ်ရန် ကုလအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများသည် ဖိအားများနှင့် ရင်ဆိုင်နေရသည်။ ကုလသမဂ္ဂအထွေထွေညီလာခံတွင် သံအမတ်ကြီး ဦးကျော်မိုးထွန်းအား မြန်မာနိုင်ငံ၏ ကုလသမဂ္ဂဆိုင်ရာ အမြဲတမ်းကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် ဆက်လက်အသိအမှတ်ပြုရန်အတွက် ကုလသမဂ္ဂအား အရပ်ဘက်အဖွဲ့အစည်းများမှ အိတ်ဖွင့်ပေးစာ ပေးပို့ခဲ့သည်။ လူသတ်အာဏာသိမ်းအုပ်စုအား အသိအမှတ်ပြုမည်ဆိုပါက အထူးသဖြင့် နိုင်ငံသားတို့၏ အခြေခံအခွင့်အရေးဖြစ်သော ငြိမ်းချမ်းစွာ ထုတ်ဖော်ဆန္ဒပြမှုကြောင့် ထောင်ပေါင်းများစွာ ဖမ်းဆီးခံရသောမိသားစုဝင်များနှင့် မြန်မာပြည်သူလူထု၏ ဆန္ဒကို စော်ကားရာ ရောက်ပေမည်။ စစ်အာဏာသိမ်းသည့် (၇) လတာအတွင်းတွင် စစ်ကောင်စီသည် စစ်အုပ်ချုပ်ရေးနှင့် စစ်အာဏာသိမ်းရန် ကြိုးပမ်းမှုကို ဆန့်ကျင်သော အရပ်သားပြည်သူတို့အား စစ်ဆင်နွဲ့ခဲ့သည်။ ။ UNGA သည် ယခင်မြန်မာနိုင်ငံအပေါ် ချမှတ်သည့် ဆုံးချက်တွင် လက်နက်မဲ့ အရပ်သားပြည်သူများအပေါ် မြန်မာစစ်တပ်၏ လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များမှ အလွန်အကျွံနှင့် သေစေလောက်သော အကြမ်းဖက်မှုဟု ပြင်းထန်စွာ ရှုတ်ချခဲ့ဖူးသည်။ ကုလသမဂ္ဂ လုံခြုံရေးကောင်စီမှလည်း မတည်ငြိမ်သော မြန်မာနိုင်ငံ၏ အခြေအနေအပေါ် စိုးရိမ်ကြောင်း ထုတ်ဖော်ခဲ့သည်။ ထို့ပြင် ဝေဖန်မှုများကြားမှ စစ်ကောင်စီကို အသိအမှတ်ပြုရန်နှင့် ဒီမိုကရေစီပြန်လည်ရရှိရန် တောင်းဆိုမှုများသည် မြန်မာပြည်သူများအတွက် ကုလ၏ စိုးရိမ်မှုကို မေးခွန်းထုတ်စရာ ဖြစ်လာပေမည်။ တိုင်းပြည်တွင်းဖြစ်ပျက်နေသော လူ့အခွင့်အရေး အခြေအနေများသည် အသက်အန္တရာယ်ကို စိုးရိမ်နေရသောပြည်သူများအတွက် နေ့စဉ် အိပ်မက်ဆိုးဖြစ်လာနေသည်။

လွတ်လပ်စွာထုတ်ဖော်ပြောဆိုခွင့်နှင့် စုရုံးခွင့်သည် စစ်ကောင်စီမှ ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့် ဆင်ဆာဖြတ်တောက် မှုများကြားတွင် ဆုံးရှုံးနေသော လွတ်လပ်ခွင့်များအနက် တစ်ခုဖြစ်သည်။ အာဏာသိမ်းမှုကြောင့် မြန်မာစစ်တပ်နှင့် လက်နက်ကိုင်ကာကွယ်ရေး တပ်ဖွဲ့များအကြား လက်ရှိဖြစ်ပွားနေသော တင်းမာမှုတွင် အင်တာနက်ဖြတ်တောက်မှုသည် စစ်ကောင်စီမှ လူ့အခွင့်အရေးကို ချိုးဖောက်ရန် လက်နက်တစ်ခုဖြစ်လာသည်။ မြန်မာနိုင်ငံအနှံ့ နေရာတော်တော်များများတွင် အင်တာနက်ပြတ်တောက်မှုကြောင့် အထူးသဖြင့် ပဋိပက္ခဒေသတွင် နေထိုင်သော ပြည်သူများအား သတိပေးရန် ခက်ခဲစေသည်။ ကချင်ပြည်နယ် ဖားကန့်ဒေသတွင် သြဂုတ်လကတည်းမှ စတင်၍ အင်တာနက်ပြတ်တောက် ခံရပြီး လတ်တလောတွင် စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီးနှင့် မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးရှိ မြို့နယ်အချို့တွင် မိုဘိုင်းအင်တာနက်နှင့် တစ်ချို့သော Wi-Fi လိုင်းများ ဖြတ်တောက်ခံနေရသည်။ စစ်အာဏာသိမ်းသည့် အချိန်မှစ၍ နိုင်ငံသားတို့၏ လုံခြုံရေးကို ကာကွယ်သော ဥပဒေများကို ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေနဲ့မညီဘဲ ပြောင်းလဲ ပြင်ဆင်ခဲ့သည်။ အင်တာနက်ပြတ်တောက်မှုကြောင့် ဒေသခံပြည်သူများ စိုးရိမ်ထိတ်လန့်နေရသည်။ လာမည့်တိုက်ခိုက်မှုများကို ကြိုတင်ရှောင်ရှားရန် သတိပေးချက်များအား နည်းပညာများကို မှီခိုအားထားကာ ဆက်သွယ်မျှဝေခဲ့ကြသည်။ နိုင်ငံသားတိုင်းသည် သတင်းအချက်အလက် ရယူပိုင်ခွင့်အပါအဝင် လွတ်လပ်လုံခြုံစွာ အသက်ရှင်နေထိုင်ခွင့်ရှိသည်။

တိုင်းရင်းသားဒေသများရှိ ပဋိပက္ခများ



ချင်းပြည်နယ်

စစ်ကောင်စီတပ်နှင့် ခုခံတော်လှန်ရေးတပ်ကြား တိုက်ပွဲများဆက်လက်ဖြစ်ပွားနေပြီး နှစ်ဘက် လုံးတွင် ကျဆုံးမှုများ ရှိနေသည်။ ချင်းအမျိုးသား တပ်မတော် (CNA) နှင့် ချင်းဒေသကာကွယ်ရေး တပ်ဖွဲ့ (CDF) ပူပေါင်းတပ်ဖွဲ့မှ ထန်တလန်မြို့နယ်ရှိ စစ်ကောင်စီတပ်စခန်းတစ်ခုကို တိုက်ခိုက်သိမ်းပိုက် ခဲ့ပြီး ၎င်းတိုက်ပွဲတွင် စစ်ကောင်စီတပ်သား (၁၂) ဦး သေဆုံးခဲ့သည်။ ချင်းလူ့အခွင့်အရေးအဖွဲ့၏ အသစ် ထုတ်ပြန်လိုက်သော စာတမ်းတိုတွင် ချင်းပြည်နယ် ၏ အခြေအနေသည် “လူသားချင်းစာနာ ထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အကြပ်အတည်း” ဖြစ်သည် ဟု ပြောဆိုခဲ့သည်။ လက်ရှိဖြစ်ပွားနေသော တိုက်ပွဲ ကြောင့် ဒေသခံ ၁၀၀၀ ကျော်သည် မြန်မာ-အိန္ဒိယ နယ်စပ်သို့ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်ခဲ့ရသည်။

ကချင်ပြည်နယ်

ကချင်ပြည်နယ်မှ ဒေသခံများသည် ကချင်လက် နက်ကိုင်အဖွဲ့များနှင့် အကြမ်းဖက်တပ်မတော် ကြား အချိန်မရွေး ဖြစ်ပွားနိုင်သော ထိုးစစ်ဆင် တိုက်ခိုက်မှုများကို ရင်ဆိုင်နေရသည်။ မကြာ သေး မီရက်သတ္တပတ်အတွင်းတွင် ဒေသခံရွာသား များသည် စစ်ကောင်စီ၏ ခြေကုပ်စခန်းများအား ဖြတ်လျှောက်မိခြင်းနှင့် ပစ်မှတ်ထား တိုက်ခိုက်ခံ ရခြင်း ကြောင့် အသတ်ခံခဲ့ရသည်။ အကြမ်းဖက် မှုများနှင့် စစ်ရေးမတည်ငြိမ်မှုများကြောင့် ထိုးစစ် ဆင်တိုက်ခိုက်မှုတိုးလာသည့် ဖားကန့်မြို့နယ်တွင် သြဂုတ်လကတည်းမှစတင်၍ အင်တာနက်ဖြတ် တောက်ခံနေရသည်။ တနိုင်းမြို့နယ်တွင် အာဏာ သိမ်းစစ်တပ်နှင့် ကချင်လွတ်လပ်ရေးတပ်မတော် KIA တို့ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားရာ စစ်ကောင်စီ၏ ပစ်ခတ် ခြင်းကြောင့် အမျိုးသမီးတစ်ဦး၏ ဦးခေါင်းတွင် ကျည် ထိမှန် ခဲ့သည်။ မိုးညှင်းမြို့နယ်တွင် အကြမ်းဖက်စစ်ကောင်စီ တပ်သားများသည် ဒေသခံ ပြည်သူ့ကာကွယ်ရေး တပ်နှင့် တိုက်ပွဲများဖြစ်ပွားပြီးနောက် ဒေသခံ အရပ်သား တော်တော်များများကို ဖမ်းဆီးခဲ့သည်။

မကွေးတိုင်း

မကွေးတိုင်းဒေသကြီးသည် ပြီးခဲ့သည် သီတင်းပတ် အတွင်း အကြမ်းဖက်တိုက်ခိုက်မှုများကို ပြင်းထန် စွာခံစားခဲ့ရသည်။ လက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေး အရှိန်မြင့်လာသည်နှင့်အမျှ စစ်ကောင်စီသည် ၎င်းတို့ ၏အုပ်ချုပ်ရေးကို ခြိမ်းခြောက်နှောက်ယှက်သည်ဟု ထင်ရသူမှန်သမျှကို နှိမ်နှင်းရန်စစ်ဆင်ရေးများကို တိုးမြှင့်လျက်ရှိသည်။ ဂန့်ဂေါမြို့နယ်မှ လက်နက် မဲ့ အရပ်သား (၁၈) ဦးထက်မနည်း အကြမ်းဖက် နှိပ်စက် သတ်ဖြတ်ခြင်း ခံခဲ့ရသည်။ အသတ်ခံရ သည့်သူများထဲတွင် အသက် (၈၀) အရွယ်အဖိုးအို တစ်ဦးသည် လက်ကိုကျောနှောက်ပစ်တုပ်နှောင်ခံ ရကာ ဦးခေါင်းတွင်ပစ်သတ်ခံခဲ့ရသည်။ ရပ်ရွာကို ကာကွယ်ရန် စစ်ကောင်စီကို ပြန်လည်ခုံခံသော ဒေ သခံများသည် လူငယ်များဖြစ်ကြပြီး စစ်ကောင်စီ တပ်ကို ယှဉ်နိုင်သောလက်နက် တပ်ဆင်ထားခြင်း မရှိပါ။ မကွေးတိုင်းဒေသရှိ ထယ်လှော်ကျေးရွာကို စစ်ကောင်စီတပ်မှ ဝင်ရောက်စီးနင်းခဲ့ပြီး နေအိမ် ၂၇ လုံးကို မီးရှို့ဖျက်ဆီးခဲ့သည်။ လတ်တလော ဖြစ်ပွားခဲ့သော မကွေးတိုင်းဒေသကြီး ဆောမြို့နယ် တိုက်ခိုက်မှုတွင် စစ်ကောင်စီတပ်သား အနည်းဆုံး ၇၀ နှင့် အရပ်သားပြည်သူအပါဝင် ဒေသခံ ကာကွယ်ရေးတပ်သား ၂၀ ဦးသေဆုံးခဲ့သည်။



“UN အဖွဲ့ဝင်တွေက သူတို့အဆင်ပြေဖို့ အဓိကထားပြီး မလုပ်မရှုပ်သဘောနဲ့ ဆုံးဖြတ်ခဲ့ရင် မြန်မာပြည်သူတွေရဲ့ စစ်မှန် တဲ့ ကိုယ်စားပြုမှုအသံကို UN မှာ လူယူခံ လိုက်ရတာမျိုး၊ တစ်နည်းအားဖြင့် ပြည်သူ ကို အညှာအတာမဲ့ သတ်ဖြတ်နှိပ်စက်နေတဲ့ စစ်အုပ်စုကိုပဲ သူတို့သတ်နေတဲ့ ပြည်သူကို ကိုယ်စားပြုဖို့ ရွေးချယ်သတ်မှတ်လိုက်မျိုး ဖြစ်ပေါ်စေမယ့် အန္တရာယ်ရှိနေပါတယ်။”

ဒေါ်ခင်ဥမ္မာ - ရှေ့ပြေးအသံအဖွဲ့ (PV)

တည်ထောင်သူ



ဖေဖော်ဝါရီလ ၁ ရက်နေ့တွင် စစ်အာဏာသိမ်းခဲ့သော စစ်တပ်ကိုယ်စားလှယ်အစား ဦးကျော်မိုးထွန်းကို ကုလသမဂ္ဂဆိုင်ရာ မြန်မာနိုင်ငံ အမြဲတမ်းကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် ဆက်လက်ထားရှိရန် အရပ်ဘက်အဖွဲ့ အစည်းတို့မှ ကုလအား တိုက်တွန်းခဲ့သည်။

Source: Al Jazeera

နေ့စွဲအလိုက် ဖြစ်ပျက်ခဲ့သော အဖြစ်အပျက်များ



စက်တင်ဘာ ၁၃ ရက်နေ့

မကွေးတိုင်းဒေသကြီးတွင် အာဏာသိမ်းစစ်ကောင်စီ၏ ကားအနီး ဗုံးပေါက်ကွဲမှုကြောင့် စစ်ကောင်စီတပ်သား (၅) ဦးသေဆုံးပြီး အများအပြားဒဏ်ရာရခဲ့သည်။

စက်တင်ဘာ ၁၄ ရက်နေ့

စစ်အာဏာသိမ်းမှု ဆန့်ကျင်ရေး ပြင်းထန်လာသောကြောင့် စစ်ကိုင်းတိုင်းနှင့် မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးအတွင်းရှိ မြို့နယ်အချို့တွင် အင်တာနက်လိုင်း ပြတ်တောက်သွားခဲ့သည်။

စက်တင်ဘာ ၁၅ ရက်နေ့

လွတ်လပ်တဲ့အာရှအသံ (RFA)၏ သတင်းတင်ပြချက်အရ အာဏာသိမ်းစစ်တပ်သည် သတင်းသမား (၉၀) ဦးနီးပါးကို ဖမ်းဆီးခဲ့ပြီး (၁၄) ဦးသာ ပြန်လည်လွတ်မြောက်လာခဲ့သည်။

စက်တင်ဘာ ၁၆ ရက်နေ့

အာဏာသိမ်းစစ်ကောင်စီမှ နိုင်ငံရပ်ခြားရှိ မြန်မာနိုင်ငံပိုင် သံရုံးမြေရောင်းချရန် စီစဉ်နေမှုကို အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ (NUG) မှ ကြေငြာချက်ထုတ်ကာ ကန့်ကွက်ရှုတ်ချခဲ့သည်။

နေ့စွဲအလိုက် ဖြစ်ပျက်ခဲ့သော အဖြစ်အပျက်များ



စက်တင်ဘာ ၁၇ ရက်နေ့

မကွေးတိုင်းဒေသကြီး ဆားလင်း
ကြီးမြို့နယ်တွင် အာဏာသိမ်းစစ်
ကောင်စီ၏ စီးနင်းတိုက်ခိုက်မှု
ကြောင့် ဒေသခံအရပ်သား ၁၀၀၀
ကျော် ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်ခဲ့ရသည်။

စက်တင်ဘာ ၁၈ ရက်နေ့

အာဏာသိမ်းစစ်ကောင်စီသည်
ကျွန်းသစ်လေလံရောင်းချမှုအပါ
အဝင် တရားမဝင်လုပ်ရပ်များကို
ဆက်လက်လုပ်ဆောင်နေသည်။
ယခုလမကုန်ခင်တွင် တရားမဝင်
ကျွန်းသစ်လေလံတင် ရောင်းချမှုကို
လုပ်ဆောင်သွားရန်ရှိသည်။

စက်တင်ဘာ ၁၉ ရက်နေ့

ပြည်သူ့ရင်ခွင်သို့ ပူးပေါင်းလာမည့်
တပ်မတော်သားနှင့် ရဲများအား
ကြိုဆိုရန် အမျိုးသားညီညွတ်ရေး
အစိုးရ (NUG) နှင့် တိုင်းရင်းသား
လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများ
(EAOs) တို့သည် ပြည်သူ့ရင်ခွင်စီမံ
ချက် ကော်မတီကိုဖွဲ့စည်းခဲ့သည်။



လူ့အခွင့်အရေးမှတ်တမ်းကွန်ရက် (မြန်မာနိုင်ငံ)

<https://nd-burma.org/>

<https://twitter.com/NDBurma/>

<https://facebook.com/theNDBurma>